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آینده اقتصاد به برجام گره 
خورده است

مگر در کشور قحط الرجال 
علمی و سیاسی داریم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب 
اظهار کرد: وقتـــی دولت سیزدهم 
اعـــلام کـــرد »مـی خواهد مشکل 
معیشت مردم را حل و وضعیت 
اقتصاد را صلاح کند«، برنامه روشنی 
را ارائه خواهد داد، ظرف مدت سه ماه 
گذشته این دولت نشان داد برنامه ای 
برای تحقق این وعده ها ندارد بنابراین 
این وعده ها در حد آرمان و آرزو است. 
محمدرضا خباز درباره ماهیت »پلن 
بدون برجام« دولت سیدابراهیم 
رئیسی برای اداره کشور گفت: ۳ماه 
از ریاست جمهوری آقای رئیسی 
می گذرد، قرائن و شواهد نشان 
می دهد که دولت برنامه کارشناسی 
و دقیقی که مورد تأیید و حمایت 
اقتصاددانان کشور باشد، در دست 
ندارد. وی اظهار کرد: دولت سیزدهم 
می گوید »آینده اقتصاد کشور را به 
برجام گره نمی زند«، اما واقعیت آن 
است که این آینده اقتصاد به برجام 
گره خورده است چون بدون برجام 
دولت چگونه می خواهد اقتصاد 
کشور را با وجود تحریم به سامان 
کند. اصلا چنین چیزی قابل تصور 

نیست.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس با 
انتقاد از رویکردهایی که دولت سیزدهم 
در مدت اخیر پیشه کرده است، گفت: 
آقای رئیسی، شما و تیم کاریتان مساله 
محور وارد کارزار شوید نه نمایشی و 
بی ثمر. محمود احمدی بیغش تصریح 
کرد: از سوی دیگر وجود ضعف شدید 
در  جنابعالی  گفتمانی  ادبیات  در 
عرصه های مختلف، به هیچ وجه قابل 
توجیه نبوده و دستاویز قرار گرفتن این 
ادبیات در شبکه های متعدد اجتماعی 
و رسانه های داخلی و خارجی زیبنده 
کشور نیست و شایسته است هرچه 
سریعتر نسبت به اصلاح این روند اقدام 
نمایید .وی در ادامه یادآور شد: مگر در 
کشور قحط الرجال علمی و سیاسی 
داریم که در نهاد ریاست جمهوری 
چهار نفر از اساتید برجسته دانشگاهی 
کشور دیده نمی شوند به شما بدهند تا 
این همه شاهد گفتمان ضعیف و بحث 
برانگیز غیر علمی و غیر استنادی از 
شما نباشیم؟! دولت شما ظاهرا دولت 
دلدادگان است، به یک عزیز دردانه 
خاص که باید همه اتفاقات، انتصابات و 

استنادها به ایشان ختم شود.

 عزت ا... ضرغامی باز هم
 زیر میز زد!

وزیر میراث فرهنگی پس از حضور 
فرهنگی گفت: تلاش  در کمیسیون 
مختلف  بخش های  کمک  با  داریم 
مجلس خلأهای قانونی را پر کرده و 
زیر میز فرایندهای غلط و ناکارآمد که 
عده ای پشت آن معرکه گرفته اند بزنیم. 
.. ضرغامی اظهار داشت:  . سید عزت ا
گزارشی از عملکرد دو ماهه وزارت میراث 
فرهنگی را به نمایندگان مجلس ارائه 
کردم؛ این گزارش بعد از جلسه رأی 
اعتماد من در مجلس بود که در آن 
نشست برنامه های خود را ارائه کردم و 
عملا گزارش امروز مجموعه اقدامات 
صورت گرفته تاکنون است. وی تصریح 
کرد: اقدامات عمومی و اقدامات تخصصی 
زیادی در این دو ماهه در وزارت فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری صورت گرفته 
است. ضرغامی گفت: ۳0 نکته از سوی 
نمایندگان مجلس به من اعلام شد که 
البته جنبه مشورتی داشت؛ چند پیشنهاد 
فراملی هم ارائه کردند، همکاری خوبی 
بین مجلس و کمیسیون های تخصصی 
و به ویژه کمیسیون فرهنگی مجلس با 
این وزارتخانه شکل گرفته است که بنا 
داریم با همراهی همدیگرخلأهای قانونی 

را پر کنیم.

سـرمقــاله

در دوران ترامپ و اوایل دوره ریاست جمهوری بایدن شاهد 
بودیم که اروپا مواضعی نزدیک به ایران دارد. با توجه به مشکلات 
اقتصادی که در لایه های زیرین اروپا وجود دارد و بحران 
مهاجرت به قاره اروپا، آنها کاهش تحریم های ایران و تبادل با 
کشورمان را فرصت خوبی برای تجارت و مقابله با بحران هایی 
همچون مهاجرت تلقی می کنند. از همه مهم تر اینکه جایگاه 
ایران در منطقه استراتژیک است و همین مساله اهمیت موضوع 
را دو چندان می کند، چراکه به هیچ وجه نمی توان ایران را از 
معادلات کنار گذاشت. برای ایجاد صلح در منطقه در هر کشوری 
که باشد ایران به عنوان بازیگری مهم و حیاتی نقش آفرینی 
می کند و می تواند زمینه های همکاری بیشتر ایران با کشورهای 
اروپایی را پدید آورد. کشورهای اروپای غربی به خوبی به این 
موضوع واقف هستند که ایران بیشتر میل به همکاری با آنان دارد. 
صنایع و مشاغل ایران به گونه ای است که برند اروپایی را بهتر 
و بیشتر می شناسد. همین موضوع سبب می شود تا اروپایی ها 
به هر صورت به طور کج دار و مریز روابط حداقلی را نگه دارند. 
تعاملات اخیر هیات اروپایی با مسئولان ایرانی نیز در همین راستا 
بوده است. نکته مهم دیگر برای اروپایی ها این است که آنها به 
دنبال تولید ملی و مستقل کردن خود از آمریکا هستند. در این 
راستا اگر در سال 2024 ترامپ بار دیگر در انتخابات پیروز شود 
تنش هایی مانند تعرفه ها بار دیگر جریان خواهد گرفت. از همین 
رو در دوران پساکرونا شاهد افزایش تعرفه ها و تولید ملی کشورها 
خواهیم بود. همه این مسائل اروپا را به سمتی می برد که بخواهد 
سیاست مستقلی را نیز در خاورمیانه اتخاذ کند و ایران را به 
عنوان یک شریک مهم برای خود حفظ کند. همان طور که شاهد 
هستیم رقابت های بین المللی میان آمریکا با کشورهای غربی و 
همینطور رقابت کشورهای غربی با آمریکا به علاوه چین و روسیه  
افزایش یافته و با گذشت زمان بر شدت آن نیز افزوده خواهد شد. 
در همین حال آمریکا و کشورهای غربی سعی خواهند کرد که 
تجارت بین المللی خود را محدود کنند و در مسیری گام بردارند 
که روند تولید به جای اینکه در کشورهایی مانند چین انجام شود 
در داخل شکل گیرد و متعاقبا با افزایش تعرفه ها، درصد بیکاری 
کاهش یافته و بخش های ورشکسته اقتصادی بار دیگر احیا 
شوند. چنین فضایی فرصت خوبی را برای ایران فراهم می کند که 
از غرب به شرق تمایل پیدا کند و در این بین با کشورهایی که با 
آمریکا اختلاف شدید دارند ائتلاف اقتصادی تازه ای تشکیل دهد. 
مانند اتفاقی که در پیمان شانگهای رخ داد. روابط اقتصادی ایران 
با روسیه می تواند پررونق تر از گذشته شود به خصوص با چین که 
با افزایش سطح تنش ها با غرب و آمریکا و همچنین سد تعرفه ها، 
به تدریج انگیزه همکاری این کشور با ایران می تواند در آینده ای 
نزدیک پررنگ تر شود. دیپلماسی اقتصادی ایران از دیرباز فعال 
نبوده و همواره باید سعی بر این باشد تا به بهترین شکل از فضای 

تنش آلود قدرت های بزرگ به نحو احسن استفاده کرد.

  مساله اروپا و احیای برجام

اهانت به ساحت مرجعیت محکوم است
آیت ا... نوری همدانی مرجع تقلید شیعیان در 
بیانیه ای آورد: اخباری در روزهای اخیر مبنی بر 
اهانت به ساحت مقدس مرجعیت شیعه صورت 
پذیرفت که مایه تأسف است. نظام اسلامی و ولائی، 
مولود حوزه بوده است و حفظ آن واجب و لازم 
می باشد، حفظ آن علاوه بر تقویت نیازمند تذکرات 
نیز می باشد تا از انحراف در آن جلوگیری شود، مردم 
براساس اسلام ناب محمدی)ص( و رهایی از استکبار 
و حل مشکلات در زمینه های اقتصادی، فرهنگی و 
سیاسی انقلاب نمودند و در طول تاریخ مراجع تقلید 
مدافع اسلام و فرهنگ اهل بیت)ع( و مردم بوده اند 
و حصن حصین اسلام و انقلاب می باشد، تذکرات 
آیت ا... آقای صافی)دامت برکاته( در دیدار یکی 
از مسئولان از همین جهت بوده است. اینجانب با 
آشنایی نزدیک به هشتاد سال، آنچه از مواضع ایشان 
دیدم فقط برای رضایت خدای متعال و حضرات 
معصومین)ع( و دفاع از انقلاب و مردم بوده است و 
خود شاهد عنایت خاص امام راحل)رحمت ا... علیه( 
نسبت به معظم له بوده ام، ایشان همیشه مؤید نظام 
بوده است و خدمات فراوانی نیز به انقلاب داشته اند. 
بر این اساس باید توجه داشت هرگونه بی حرمتی 
به ساحت مرجعیت شیعه محکوم است. عزت و 
سربلندی اسلام و انقلاب و حوزه های علمیه را از 

خداوند متعال خواستارم.

دولت دنبال خودکفایی در تولید کاغذ
جلسه بررسی مسائل و مشکلات مربوط به 
خودکفایی تولید کاغذ در کشور و تامین کاغذ 
مطبوعات و نشر صبح دیروز )سه شنبه( به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور برگزار و تصمیمات لازم 
برای حل این مسائل اتخاذ شد. محمد مخبر در این 
جلسه با تاکید بر اینکه دولت به دنبال خودکفایی در 
تولید کاغذ در کشور است، اظهار داشت: تلاش جدی 
دولت این است که ضمن تامین نیاز فعلی مطبوعات 
و نشر و چاپ، موانع پیش روی کارخانه ها و واحدهای 
تولیدی کاغذ را نیز برطرف کند تا با اتکا به توان 
داخلی، به سمت خودکفایی در تامین کاغذ حرکت 
کنیم. وزیر ارشاد و معاونین امور مطبوعاتی و امور 
فرهنگی این وزارتخانه نیز در این جلسه گزارش هایی 
از میزان تخصیص ارز و واردات کاغذ طی سه سال 
اخیر ارائه کردند و به تشریح مشکلات و نیازهای 
مطبوعات و نشر و چاپ کشور و نیز مسائل فراروی 

کارخانه های تولید کننده کاغذ پرداختند.

پویش روز ملی مبارزه با استکبار 
پویش روز ملی مبارزه با استکبار جهانی از سوی 
شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزار می شود. 
پویش روز ملی مبارزه با استکبار جهانی در آستانه 
برگزاری اجتماع باشکوه بزرگداشت یوم ا...  ۱۳آبان 
از سوی شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی برگزار 
می شود. مردم شریف ایران اسلامی می توانند از 
تاریخ ۱۱ الی ۱۵ آبان ماه ۱400 با شرکت در این 
 ،13ABAN.ccoip.ir پویش به آدرس اینترنتی
ضمن اعلام انزجار از نظام استکبار جهانی، شعار خود 
را انتخاب و در روز یوم ا... ۱۳ آبان قطعنامه سراسری 

مراسم را تأیید نمایند.

انهدام باند توزیع مواد مخدر
به همت رزمندگان دریادل نیروی دریایی سپاه 
یک باند توزیع مواد مخدر در اطراف شهر کنارک 
در استان سیستان و بلوچستان توسط پایگاه امام 
علی)ع( نیروی دریایی سپاه متلاشی شد. ناوسالار 
یکم پاسدار موسوی فرمانده پایگاه دریایی امام 
علی)ع( چابهار اعلام کرد: با توجه به اشراف کامل 
اطلاعاتی این  پایگاه  بر حوزه های مأموریتی، 
رزمندگان دریادل نیروی دریایی سپاه در این 
پایگاه موفق شدند در یک عملیات دقیق و منسجم  
به میزان بیش از  600 کیلوگرم مواد مخدر کشف 
و ضبط نمایند. وی افزود: رزمندگان پایگاه امام 
علی)ع( توانستند یک محموله 640 کیلویی مواد 
مخدر را در  منزلی مسکونی در سواحل کنارک که 
قرار بود با قایق به سواحل استان هرمزگان منتقل 

شود کشف و ضبط کنند.

حکایت اهدای ۲۰۰۰ ماسک!
یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور و شوراها 
در مجلس تاکید کرد: کره جنوبی اگر سلامتی 
مردم ایران را می خواهد ۷ میلیارد دلار بدهی خود 
را بپردازد. جلال رشیدی کوچی نماینده مرودشت 
در مجلس شورای اسلامی در صفحه شخصی خود 
در توئیتر، نوشت: »  حکایت اهدای 2000 ماسک! 
توسط سفیر کره مانند آن گوسفند دزدی است که از 
مال دزدی می بخشید تا باقی آن حلال شود .شما اگر 
آرزوی شادی و سلامتی برای مردم ایران دارید آن ۷ 

میلیارد دلار بدهی خود را بپردازید.«

تقدیر ۲3۰ نماینده از صداوسیما
نماینده مجلس در بیانیه ای از سازمان صدا و سیما، 
مدیران و خبرنگاران این سازمان به خاطر واکنش و 
اطلاع رسانی »سریع« رسانه ملی در ماجرای حمله 
سایبری به سامانه توزیع بنزین تشکر کردند علی 
کریمی فیروزجایی بیانیه 2۳0 نماینده مجلس را 
در تقدیر و تشکر از واکنش سریع و اطلاع رسانی به 
موقع رسانه ملی در ماجرای حمله سایبری به سامانه 
توزیع بنزین را قرائت کرد که در بخشی از آن آمده 
است: ما نمایندگان مجلس شورای اسلامی عمیقا 
بر این باوریم که انتخاب این رویکرد اعتماد مردم 
به صدا و سیما را بیش از پیش افزایش خواهد داد و 
ظرفیت های بالقوه و بی بدیل رسانه ملی در گسترش 
ارزش های انسانی، اجرای اصول اسلام و تحقق 
اهداف انقلاب اسلامی را بیش از پیش به فعلیت در 

خواهد آورد.

خبـــر

آرمان ملی- حمید شجاعی: 
سفرها، ملاقات ها و اظهار نظرات 
پیرامون توافق هسته ای از جانب 
همه کشورهای عضو این توافق را 
مشترکا می توان در راستای تلاش 
برای احیای این توافق قلمداد کرد. 
اما چالش اصلی طرف های توافق این 
است که اساسا احیای برجام مستلزم 
چه پیش زمینه هایی است. ایران 
معتقد است که آمریکا باید گامی را 
در راه اقدام عملی برای احیای برجام 
بردارد و از طرف دیگر طرف ها بیان 
می کنند که همه چیز می تواند در 
مذاکرات مشخص شود و در همـــان 
مذاکرات نیز تــوافق حاصل شود. 
همین اختلاف نظرها است که باعث 
شده مذاکرات این میزان به تاخیر 
بیفتد. هر چـــند که مشخص نیست 
که در صورت آغاز مذاکرات نیز چه 
میزان امکان توافق وجود دارد. حال 
باید دید تا زمان آغاز مذاکرات چه 
تحولاتی پیرامون توافق هسته ای 
رخ خواهد داد تا برجام متاثر از آن با 

تغییر شرایط روبه رو گردد. 
  روزهای دشوار برجام

تحــــولات حـــول محور برجام 
همچنان ادامــه دارد و طرف های 
توافق همچنان به دنبال آن هستند 
تا بتوانند هرچه سریعتر شرایط را 
برای انجام مذاکراتی منجر به توافق 
آمـاده کنــند. بــا این حال موانع 
و مشکلاتی هم در این بین موجود 
است که شرایــــط را چندان آسان 
جلوه نمی دهد و به همین جهت 
است که بسیـــاری از تحلیلگران بر 
ایـــن باورند که بـــرجام روزهای 
دشواری را سپــری می کند. با این 
حال آنچه از نوع نگرش غربی ها به 
برجام مشخص است اینکه آنها نیم 
نگاهی هم به مساله پلنB خود دارند 
که اگر به هر دلیلی توافقی میان 

ایران و ۱+4 حاصل نشد رویکرد 
دیگـری در این خصــــوص اتخاذ 
کنند. چنـــانکه اگـر به رخدادهای 
حول محور برجام در چند روز اخیر 
نگاه کنیم صدور بیانیه هشدار آمیز  
آمریکا و تروئیکای اروپایی علیه 
ایران در حاشیه اجلاسG 20 در 
ایتالیا را می توان در همین راستا 
قلمداد کرد.  این در حالی است 
که برخی  معتقدند که تعلل ایران 
در بازگشت به مذاکرات هسته ای 
موجب شده است که روسیه که از 
حامیان ایران به شمار می رود اقدام 
به طرح انتقادات علنی علیه رفتار 
ایران در قبال بازگشت به مذاکرات 
احیای برجام کند. این برای اولین 
جانبه  یک  خروج  زمان  از  بار 
آمریکا از برجام است که روسیه به 
صورت علنی در موضوع مذاکرات 
هسته ای انتقاداتی را متوجه ایران 
می سازد و همین نوع موضع گیری 
آن  نمود  ایران که  علیه  روسیه 
را در اظهارات میخائیل اولیانوف 
نماینده این کشور در سازمان ملل 
دیده ایم باعث شده تا بسیاری از 
این موضع به عنوان اختلاف میان 
تهران و مسکو در خصوص برجام یاد 
کنند.  آنچه مسلم است تا زمانی که 
طرفین برجام به یک فهم مشترک 
بین الاذهانی از توافق که در آن همه 
طرف ها از منافع برجام سود کنند 
نرسند سخت بتوان به مذاکرات 
پیش رو چندان امیدوار بود. باید دید 
آنطور که مقامات کشورمان گفته اند 
که مذاکرات از دو تا سه هفته آینده 
آغاز خواهد شد در این مدت چه 
تغییراتی در نظرات طرفین برای 

حصول توافق پدید خواهد آمد.
 رویکرد ایران 

ایــران همواره از بازگشـــت 
به مذاکرات وین استقبال کرده اما 

مقامات دولـــت عملگرای رئیسی 
به یک نکته تاکید داشته اند که از 
درون مذاکرات وین باید نتیجه ای  
مطلوب که همان لغو تحریم ها است 
بیرون آید و تاثیر ملموس آن در 
زندگی مردم مشخص باشد. چنانکه 
اخیرا وزیر امور خارجه کشورمان که 
چند روزی است به بیماری کرونا 
مبتلا شده گفته اســت:»نیازی به 
این همه مذاکره نیست و کافی است 
رئیس جمهور آمریکا یک فرمان 
اجرایی صادر کند و اعلام کنند به 
نقطه ای که ترامپ از آن خارج شد، 
برمی گردند.« با این حال بسیاری 
بر این باورند که آمریکای بایدن 
چندان دست بازی در مقابل ایران 
ندارد و خروج آنها از منطقه و از همه 
مهم تر تلاش ظاهری برای احیای 
برجام نشان می دهد که آنها امروز 
درصـــددند تـــا به هر صـــورتی  
حتی با دادن برخی امتیازها ایران را 
به پای میز مذاکره بیاورند چون به 
خوبی می دانند که اگر این اتفاق رخ 
ندهد فرصت بسیار مهمی را از دست 
داده اند. نکته دیگری که به عبارتی 
برای بایدن امر چندان خوشایندی 
نیست اینکه بسیاری آمریکا را بابت 
خروج از برجام سرزنش می کنند که 
آنها از برجام خارج شدند و بابت این 
مساله باید خسارتی بدهند. چنانکه 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور 
خارجه در واکنش به اظهارات تد 
کروز سناتور جمهوری خواه آمریکا 
در توئیتی نوشت:»این مسئولیت 
رئیس جمهور آمریکاست که جامعه 
بین الملل- از جمله تمام اعضای 
برجام- را قانع کند که امضایش 
واقعا معنایی دارد. این امر مستلزم 
تضمین های عینی است. هیچ کس 
چیزی کمتر از این را نمی پذیرد.« 
تد کروز در توئیتی ادعا کرده است: 

اگر هر توافقی با ایران به عنوان یک 
معاهده توسط سنا تصویب نشود 
که بایدن می داند که چنین اتفاقی 
افتاد مطمئنا هر رئیس  نخواهد 
جمهور جمهوری خواه در آینده 
آن را پاره خواهد کرد. با این حال 
به نظر می رسد دولت جدید ایران 
هم مثل غربی ها برای احتمال عدم 
توافق پلنB خود را در نظر دارد. 
چرا که نگاهی به مواضع مقامات 
ایرانی نشان می دهد که هر احتمالی 
را در مذاکرات مطرح می کنند و با 
این فرض که معیشت مردم را به 
مذاکرات گره نمی زنیم این پیش 
بینی را دارند که اگر هم توافقی در 
قالب برجام رخ نداد باید چگونه 
عمل کنند، که سر نوشت برجام در 
هفته های پیش رو رقم خواهد خورد. 
  هدف مذاکره حرف زدن 

محض نیست
وزیر امور خارجه در پیامی مجازی 
نوشت: هـدف »مذاکره«، حرف زدن 
محض نیست بلکه توافق ملموس و 
احترام به منافع متقابل است. 4+۱ 
برای مذاکره مبتنی بر رعایت منافع 
و حقوق متقابل آماده باشد.  حسین 
امیرعبداللهیان در حساب توئیتری 
خود نوشت: کاخ سفید درخواست 
مذاکره با ایران را مطرح می کند و 
ادعای آمادگی بازگشت به برجام را 
دارد ولی همزمان تحریم های جدید 
علیه افراد و شرکت های ایرانی اعمال 
می کند. وزیر امور خارجه با بیان 
اینکه ما به دقت رفتار آقای بایدن 
را می سنجیم، تاکید کرد: هدف 
»مذاکره«، حرف زدن محض نیست 
بلکه توافق ملموس و احترام به 
منافع متقابل است. رئیس دستگاه 
دیپلماسی تصریح کرد: ۱+4 برای 
مذاکره مبتنی بر رعایت منافع و 

حقوق متقابل آماده باشد.

علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

بحث تغییرات اقیلمی و محیط زیست در عرصه حکمرانی ملی و 
هم در عرصه بین المللی یکی از جدی ترین مباحث است. به عنوان 
یک متخصص دیپلماسی، روابط بین الملل و سیاستگذاری عمومی 
معتقد هستم که شاید در کشور اولین و اصلی ترین چالش مسائل 
زیست محیطی است که حکمرانی ملی باید به آن دقت کند. در بعد 
بین المللی مسائل زیست محیطی عمدتا با قراردادهای کیتو)کیتو۱- 
و کیتو2-( جلو رفت و در واقع یکی از دعواهای اصلی کنوانسیون ها 
و قراردادهای بین المللی حتی در کنوانسیون پاریس که در مورد 
تغییرات اقلیمی است؛ دعوا بر سر غرامت)compensation( است. 
به عبارت دیگر کشورهای توسعه یافته شمال موضوع و دعوا را گردن 
کشورهای ضعیف تر می اندازند، یعنی معتقد هستند که تخریب های 
عمده زیست محیطی را انجام دادند و به طور متقابل کشورهای جنوب 
کشورهای پول دار را - با دلایلی که نمی خواهم ذکر کنم و به کلیات 
بسنده می کنم- مقصر می دانند. دعوای عمده در تغییرات اقلیمی و 
زیست محیطی در اجلاس گلاسکوی اسکاتلند همین موضوع است 
که اگر لایه اوزون سوراخ شده است، بیابان زایی اتفاق افتاده است و یا 
با پدیده گرمایش زمین رو به رو هستیم، مقصر چه کسی است و چه 
کسی باید غرامت بپردازد. یکی از دلایل اصلی اختلافات بین المللی 
روی کنوانسیون پاریس و سایر معاهدات و پیمان های مربوط به 
موضوعات زیست محیطی و تغییرات اقلیمی را مسائل مالی و غرامت 
تشکیل می دهد. تغییرات اقلیمی در مقیاس جهانی مشکلات عمده ای 
را به وجود آورده است. نیک می دانیم ابنای بشر همه ساکن این کره 
خاکی هستیم که مانند کشتی است و نمی توانیم بگوییم که در این 
نقطه تخریب می کنیم و به دیگران ربطی ندارد؛ در موضوع تغییرات 
اقلیمی مفهوم مرز و حاکمیت های سرزمینی بی معنا است، به مانند 
کشتی است که همه سوار آن هستند و اگر سوراخی در آن ایجاد شود 
هر کس در آن نشسته است غرق می شود. بنابراین یک دغدغه جهانی 
هست که همه کشورها،NGO ها و همه جامعه مدنی جهانی نسبت به 
آن مسئولیت دارند. اثر مهم این تغییرات اقلیمی در مورد مهاجرت های 
بین المللی است در مقیاس ملی کشور ما درگیر آن است؛ خوزستانی ها 
به خاطر تغییرات اقلیمی و تخریب های زیست محیطی در معدن نفت 
و پتروشیمی هستند، اما گفته می شود که بالای %80 مردم ساکن در 
استان خوزستان خواستار مهاجرت به سایر مناطق کشور به خصوص 
استان های شمالی هستند که خود این امر پدیده های زیادی را به وجود 
می آورد. به عنوان یک گیلانی ساکن شهر رشت پدیده مهاجر پذیری 
بارهای زیادی را بر استان گیلان تحمیل می کند که بدون حکمرانی 
و نظارت دقیق پیامدهایی خواهد داشت. در مقیاس جهانی به خاطر 
جنگل زدایی، بیابان زایی، استفاده غیرخردمندانه از منابع آبی، آلودگی 
هوا، سد سازی های بی رویه و تفکر سازه ای در مسائل زیست محیطی 
در سطح بین المللی هم بحران داریم. بحث این است که این اختلافات 
تبدیل به کنوانسیون های حقوقی الزام آور بکنیم راه بسیار سختی 
است، چراکه متاسفانه دنیا، دنیای حقوق بین الملل نیست و دنیای 
قدرت، سیاست و زور است. البته اینکه کشورها دور هم جمع شده اند 
باعث خوشحالی و به عنوان یک فرد دانشگاهی از این مسأله استقبال 
می کنیم و دولت ما هم بایستی درگیر این مذاکرات بکند و دغدغه های 
بین المللی را در مباحث تقنینی در داخل کشور بکند و راجع به آنها 

حرف داشته باشیم.

دیپلماسی محیط زیست

  »آرمان ملی« تحولات حول محور برجام را بررسی می کند:

برجــــــــام در بلاتکلیفی طـــــــــرفین 
 وزیر امور خارجه: به دقت رفتار بایدن را می سنجیم

رضا سیمبر
استاد دانشگاه

آرمان ملی- امید کاجیان:  اظهارات چند روز 
پیش دکتر حسین وطن پور مشاور وزیر بهداشت 
در یک برنامه تلویزیونی که به صورت زنده پخش 
می شد، موجی از تعجب ها و البته تأسف را برای 
افکار عمومی به همراه داشته است. اظهاراتی که 
درواقع می توان آن را نوعی اعتراف، آن هم از نوع 
اعترافاتی که حکم نوشداروی بعد از مرگ سهراب 
را دارند، ارزیابی کرد. وطن پور در گفت وگویش با 
برنامه »تهران 20« که قرار بود با عنوان بررسی روند 
تولید واکسن های داخلی باشد یک اظهار نظر با این 
مضمون بیان داشت  که »اشتباه کردیم به برکت 
اعتماد کردیم« او خود  بار دیگر به این مطلب اشاره 
می کند که واکسن برکت قرار بود تا پایان مهر ماه 
۱400، پنجاه میلیون دُز واکسن تولید کند که نکرد 
و ما از این جهت زیر سوال هستیم. اما بخش دیگری 
از اظهارات او وحشتناک تر است اینکه او هم مانند 
حسینعلی شهریاری رئیس کمیسیون بهداشت 

که قبلا پذیرفته بود برای تولید واکسن های داخلی 
واکسن های خارجی وارد نمی شد، اظهاراتی نسبتا 
مشابه با این موضوع را بیان می کند و اظهار داشته 
»حمایت های متعددی از این واکسن )برکت( شد و 
وعده هایی دادند که ما به این مسأله اعتماد داشتیم 
که واکسیناسیون ملی با واکسن داخلی انجام شود 
که نشد...! و بعد از آن واردات واکسن خارجی شدت 
گرفت.« اما سوال این است که حتی اگر واکسن 
برکت در همان میزان که وعده داده شد بود تولید 
هم می شد چاره حمایت از آن، عدم واردات واکسن 
خارجی بود؟ و یا وظیفه مسئولان درقبال چیزی که با 
جان مردم سر و کار دارد این بود که انتخاب را بر عهده 
خود مردم می گذاشتند تا همزمان با تولید داخل، 
ورود واکسن های خارجی را هم شدت می دادند و 
واکسیناسیون را چندین ماه زودتر شروع می کردیم. 
این چه دیدگاه غلطی است که چاره کار حمایت از 
تولید داخلی، عدم ورود و یا مانع تراشی برای اجناس 

خارجی است؟ درقبال کالاهای غیرضروری هم  
نباید چنین رویکردی داشت چه برسد به واکسن 
که حیاتی است. قطعا که تصمیم عدم ورود واکسن 
حتی با اطمینان از تولید ۵0 میلیون برکت در آن 
برهه گناه نابخشودنی است چه برسد که این میزان 
تولید داخلی هم در ادامه رخ نداده است. هزینه های 
میلیاردی که صرف زیرساخت های تولید واکسن 
برکت قبل از آغاز تولید آن شد، خود، این پرسش 
را مطرح می سازد که آیا اساسا کشور کرونا زده 
ایران، این شرایط را داشت که اولویت را روی ساخت 
واکسن از نقطه صفر بگذارد و آن همه هزینه ای که 
می توانست برای ورود بهترین واکسن ها به کشور 
شود صرف ساختمان یا زیر ساخت تولید شود و یا به 
جای تمرکز روی یک تولید داخلی خوب، چند مدل 
واکسن داخلی با سرنوشت هایی بعضا نامعلوم و یا 

اثربخشی های نامشخص، ارائه دهد؟
ادامه صفحه 6

اظهارات مشاور وزیر بهداشت در مورد واکسن برکت باید پیگیری شود       

اشتباه بي»برکت«؛ اعتراف دیرهنگــــام 

رئیس مجلس: 

در قانون حمایت، منافع خانواده ها در اولویت قرار گرفته است
رئیس مجلس در نطق پیش از دستور در جلسه 
علنی دیروز در رابطه با طرح حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت اظهار کرد: با تصویب این قانون 
منافع خانواده ها در اولویت قرار گرفته است. در 
این قانون خانواده ها در اولویت تسهیلات مسکن، 
مشوق های اقتصادی، تسهیلات آموزشی و شغلی 
قرار می گیرند و در یک جمع بندی می توان 
گفت حمایت از خانواده و مادران در سیاست 
گذاری های فرهنگی و اجتماعی کشور در اولویت 
خواهد بود. محمد باقر قالیباف گفت:  امروز 
مفتخریم که قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت پس از گذشت حدود یک دهه از تصویب 
طرح تعالی جمعیت و خانواده در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در مجلس یازدهم به سرانجام 
رسیده است. وی افزود: رهبری در تیرماه سال 
گذشته یک بار دیگر تذکر دادند که اقدامات 
یک دهه گذشته در حوزه جمعیت و حمایت از 
خانواده به رغم تاکیدات فراوان ایشان عملا نتایج 
چشمگیر و موثری نداشته است. به همین دلیل 
حمایت از خانواده در رسیدگی به دغدغه های 
آنها در تمامی حوزه ها از مهمترین اهداف و 
اولویت های مجلس یازدهم بوده است که با اجرای 
کامل این قانون توسط دولت محترم به بخشی از 

این اهداف دست پیدا خواهیم کرد. وی 
بیان کرد: در فرهنگ ایران اسلامی 
خانواده و منافع آن در اولویت است و 
سیاست گذار موظف است که منابع 
خود را برای حمایت از خانواده ها به 

کار گیرد. در این قانون احکام 
روشنی صادر شـــده 
است کــه با اجرایی 

شدن آنها توسط دولت محترم، مردم عزیزمان 
تاثیرات آنها را به طور ملموسی در زندگی خود 
مشاهده خواهند کرد. رئیس مجلس عنوان کرد: 
تلاش این مجلس بر این است که در سیاست 
گذاری و قانون گذاری طوری تدبیر شود که 
جامعه بیش از دهه های اخیر دوستدار فرزندآوری 
و تشکیل خانواده باشد و خانواده کماکان 
محوریت خود را به عنوان مهترین جزء تشکیل 
دهنده جامعه ایرانی و اسلامی حفظ کند. قالیباف 
با بیان اینکه مجلس یازدهم بر این باور است که 
مسائل مربوط به خانواده و جمعیت مساله ای 
چند بعدی و وابسته به زیرساخت های اجتماعی و 
اقتصادی کشور است، گفت: عزم این مجلس بر آن 
است که از پنجره جمعیتی باز کنونی در کشور به 
رغم فرصت سوزی های گذشته بهره لازم را ببرد. 
امید است که در کنار تلاش برای حل مشکلات 
اقتصادی مردم به عنوان موثرترین راهبرد دولت 
محترم، طرح حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
یکی از بازوهای حمایتی حل این بحران در کشور 
باشد که با برطرف کردن حداقل بخشی از موانع 
بالفعل فرزندآوری جوانان، اولا به تشکیل خانواده 
و ثانیا به پایداری بیشتر خانواده ها کمک کند. 
وی تاکید کرد: مجلس به طور شفاف به دنبال 
آن است که حمایت لازم را از خانواده هایی 
که عدم وجود تسهیلات و حمایت های 
کافی مانع تحقق خواست آنها برای 
فرزندآوری شده است، پیش بینی 
نماید. رئیس قوه مقننه اذعان کرد: 
در این طرح تلاش شده است که با 
پیش بینی حمایت های لازم 
خواسته هــای خانواده ها و 

مادران را در اولویت قرار دهیم. قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت که روز دوشنبه توسط 
شورای محترم نگهبان به تایید نهایی رسید، در 
زمانی طولانی و با حضور کارشناسان متعدد در 
حوزه های کاری گوناگون به سرانجام رسیده 
است. با تصویب این قانون گام موثری در راستای 
ریل گذاری قانونی در جهت از حمایت از خانواده 
و در اولویت قرار گرفتن نیازهای آنها برداشته 
شده است و با اجرای موثر آن توسط دولت محترم 
گام عملی در راستای حمایت از منافع خانواده ها 
برداشته خواهد شد. قالیباف ضمن تقدیر و تشکر 
از دولت به خصوص رئیس جمهور جهت حضور 
میدانی و پیگیری مشکلات مردم در منطقه زلزله 
زده و محروم اندیکا در استان خوزستان، تصریح 
کرد: سه منطقه زلزله زده بازفت در استان چهار 
محال و بختیاری، منطقه محروم اندیکا در استان 
خوزستان و منطقه محروم بجنورد در استان 
خراسان شمالی همانگونه که بلافاصله پس از 
وقوع زلزله در این مناطق تاکید کردم نیازمند 
حمایت های فوری هستند. از دولت محترم 
انتظار می رود هر چه سریع تر حمایت های لازم 
به خصوص جهت بازسازی منازل مسکونی و 
مسیرهای مواصلاتی به این مناطق به انجام برسد 
و دغدغه های مردم در این خصوص رفع شود.  
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: کمیسیون های 
عمران و کشاورزی مجلس با پیگیری شبانه روزی 
و حضور میدانی در مناطق زلزله زده گزارش های 
تخصصی و مصوبات خود را برای رفع مشکلات 
مردم تدوین کردند و نتیجه این نظارت های 
میدانی روز گذشته با حضور وزرا و مسئولان 

مربوطه پیگیری شده است.


